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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Lázár János, építési és beruházási miniszter 

Az interpelláció címe: "Mit kíván tenni a Club Aliga területén készülő beruházás megkezdése 
ellen?" 

Tisztelt Miniszter Úr!
Mint  a  magyar  kormány  környezetvédelmi  politikájának  szimbóluma  kerül  elő  újra  és  újra  a
balatonaligai beruházás.

Amint arra már Szabó Rebeka és Keresztes Lóránt képviselőtársam is felhívta a figyelmet, egyre
nagyobb  itt  a  baj.  Amit  csak  el  lehetett  követni  a  Balaton  part  pusztításáért  az  itt  most  mind
készülőben van.  

Az Alaptörvényt és a vonatkozó természetvédelmi jogszabályokat semmibe véve

• lehetővé tették a Club Aliga területén a partmenti sáv beépítését,
• megemelték a beépítési magasságot 18 méterre és
• megnövelték a telek beépíthetőségét 80 százalékra
• és ehhez még közpénzt is biztosítanak.

A törvények és kormányrendeletek mellett a kormányhivatal és a helyi önkormányzat is mindent
elkövet annak érdekében, hogy ez a környezetpusztító beruházás megvalósuljon.

Az  ügy  kulcsa  most  is  az,  hogy a  projektet  nemzetgazdasági  szempontból  kiemelt  jelentőségű
beruházássá  sikerült  nyilvánítani.  Az  elmúlt  12  évben  megszokhattuk,  hogy  ezzel  a  lépéssel
igyekeznek a kormányzati holdudvar számára kedves vállalkozások számára szabaddá tenni az utat
és lehetővé tenni az építkezések felgyorsítását.

Történik mindez annak ellenére, hogy az MSZP kezdeményezésére az Alkotmánybíróság legutóbbi
döntése  világosan  kijelölte  az  utat.  Nem tarthatóak  a  továbbiakban  az  olyan  kivételszabályok,
melyek  a  környezet  védelmével  kapcsolatos  szabályok  lazítását  szolgálják.  Ezzel  ugyanis



 
megkerülhetővé válnának azok az alaptörvényi követelmények, melyek az egészséges környezethez
való alapjogot garantálják.

Az már csak hab a tortán, hogy ezzel egy, a mai napig érvényes szerződést rúgnak fel. A terület
fenntartójaként  működő  cég  ugyanis  lassan  tíz  évvel  ezelőtt  azzal  a  feltétellel  kaphatta  meg  a
területet, hogy az 540 méteres parti sétányt fenntartja, annak önálló helyrajzi számot biztosít. Ebből
azóta sem lett semmi és továbbra sincs garancia arra, hogy az itt élők és pihenni vágyók a jövőben
is szabadon eljuthatnak a partra.

Lázár  János  miniszter  úr  válaszában  maga  is  elmondta,  hogy  a  kiemelt  állami  beruházások
rendszere  megérett  a  felülvizsgálatra.  Ősszel  a  tárca  nemcsak  az  állami  beruházások  teljes
rendjének felülvizsgálatára tesz javaslatot az Országgyűlésnek, hanem a kiemelt állami beruházások
rendjét is át fogják tekinteni. Ezen felül miniszter úr igyekezett mindenkit megnyugtatni, miszerint
a helyszínen még semmi nem történt. És mindent megtesz annak érdekében, hogy olyan megoldás
születhessen, amely garantálja a természet értékeinek megőrzését és a közfunkció megmaradását.

Néhány nappal később helyettese, Csepreghy Nándor államtitkár úr is megerősítette az eddigieket.
Elmondása szerint olyan törvényjavaslatot fognak az Országgyűlés elé vinni, melynek értelmében
csak  olyan  beruházások valósulhatnak  meg,  amik  garantálják,  hogy  az  emberek  hozzáférnek  a
tavakhoz és egyéb természeti kincsekhez. Addig is a kormány arra fogja kérni a beruházót, hogy
kérje ki a helyiek véleményét, és csak ennek birtokában valósítsa meg a beruházást.

Ez eddig mind szép és jó, csak éppen a tapasztalatok nem ezt támasztják alá. Az itt élők elmondása
szerint az előkészületek szép csendben elkezdődtek. Történt ugyanis, hogy nemcsak kijelölték az
építési telkeket, de azok határait a múlt héten már el is kezdték felfesteni.

 Az  aggódó  helyiek  szerint  nehéz  ezt  másképpen  értelmezni,  minthogy  a  beruházás  az
elmondottakkal ellentétben már a küszöbön áll. A telkek már csak értékesítésre várnak, amiket ha a
leendő vevő  bekerít, akkor ezzel megszünteti szabad lejárást a partra.

Minden jel arra utal  tehát, hogy a környezetpusztítás nem fogja megvárni a szeptembert. Hiába
tekintik tehát át majd ősszel a kiemelt beruházásokról szóló törvényt, hiába nyújtanak be az állami
beruházásokról szóló kerettörvényt, ha addigra itt megindul építkezés.

Az eddigiekre tekintettel kérdezem tehát,

1. Mit kíván tenni a Club Aliga területén készülő építkezések megkezdése ellen?
2. Meddig lesz szabad lejárás az aligai partra a nemzetgazdasági szempontból kiemelt 

jelentőségű beruházás miatt?
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